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شهروند| وقتی به برنامه ریزی برگزاری 
مسابقات لیگ برتر نگاه می کنیم،  در همان 
ابتدا یک ســوال ذهن ما را مشــغول خود 
می کند؛ چرا زمانبندی بازی ها و در مرحله 
بعدی پخش مســابقات نظم درســت و 
حسابی ندارد؟ در چنین شرایطی فکرکردن 
به این شــایعه که ســازمان صداوسیما در 
تعیین ساعت بســیاری از مسابقات نقش 
مســتقیم ایفا می کند،  کنجکاوی خاصی 
به همراه مــی آورد. آیا این حقیقت دارد که 
کمیته مسابقات با نظر رسانه ملی ساعت 

مسابقات لیگ را تعیین می کند؟
 ساعت های عجیب مسابقات 

در هفته دوم
در ســال های اخیر حتمــا دیده اید که 
مســابقات هفته های مختلــف لیگ در 
شرایطی برگزار می شود که جدول برگزاری 
بازی هــای هر هفتــه از نظــر زمانبندی 
پراکندگی زیــادی دارد؛ مثــا به همین 
مسابقات هفته دوم توجه کنید برای چهار 
مســابقه اول که روز پنجشنبه برگزار شد،  
اولین بازی )شــهر خودرو شاهین  بوشهر( 
ساعت 18:30 ، دومین مسابقه )استقال-
فولاد( ساعت 19، سومین مسابقه )سپاهان، 
ماشین  سازی( ساعت 20:00 و چهارمین 
مسابقه )نفت آبادان و نفت مسجد سلیمان( 
ساعت 15: 20 برگزار شــد. برنامه 4 بازی 

روز جمعه هم به این شــرح بود؛ تراکتور-
پرسپولیس ســاعت 17:45 در تبریز آغاز 
شد. سایپا  و گل گهر سیرجان از ساعت 19 
به میدان رفتند و بازی های نساجی-پیکان 
و پارس جنوبی جم و ذوب آهن هم ساعت 

20:00 شروع شد.
 تطبیق با زمان اذان و نماز و

 شرایط آب وهوایی
اما چرا؟ سازمان لیگ بر چه مبنا و اساسی 
ساعت برگزاری مسابقات را تعیین می کند. به 
 هر حال بد نیست بدانید که در همه جای دنیا 
پیش می آید که برنامه ریزی ساعت برگزاری 
مســابقات با پراکندگی روبه رو باشد؛ اما در 
ایران مدیران کمیته مسابقات محدودیت های 
بسیار مهمی هم برای برنامه ریزی لیگ دارند؛ 
مثا برای مســابقات مهم فوتبال ایران که از 
شبکه سوم ســیما پخش زنده می شوند ، به 

سازمان لیگ توصیه شده اگر بازی ها قرار است 
غروب برگزار شوند،  ساعت آن باید به شکلی 
باشد که با اذان و نماز تداخل نداشته باشد. به 
این ترتیب مدیران سازمان لیگ معمولا تاش 
می کنند ساعت بازی را به شکلی تعیین کنند 
که اذان و نماز  در وقت استراحت بین دو نیمه 
باشد. به این ترتیب اگر بخواهند بعد از اذان هم 
بازی را برگزار کنند باید شروع مسابقه بعد از 
نماز باشد. به این ترتیب برنامه های مذهبی 
و شرعی و البته فرهنگی نقش بسیار مهمی 
در تعیین ساعت مســابقات فوتبال در ایران 
دارد و ســازمان لیگ هم چــاره ای ندارد که 
این ماحظات بسیار مهم را در برنامه لحاظ 
کند. یکی دیگر از دلایل پراکندگی ســاعت 
پخش مســابقات،  دمای هوا در شــهرهای 
مختلف است؛ مثا در جنوب ایران به خاطر 
گرمای شدید  مجبور هستند اکثر مسابقات 

را در ســاعات پایانی روز یا شب شروع کنند 
یا در برخی استان ها به خاطر بحث امکانات،  
حمل ونقل هواداران و مباحث امنیتی  ترجیح 
داده می شــود که مســابقات قبل از حوالی 
ساعت 14 و 15 شــروع شوند. با فرا رسیدن 
فصل ســرما هم البته این موضوع به شکلی 
دیگری در برنامه ریزی لحاظ می شود؛ مثا 
در تبریز دیگر مســابقات حوالی ظهر شروع 

می شوند.
صداوسیما چقدر نقش دارد؟

یکی دیگر از مباحث مهم اما این اســت 
که گفته می شود مسئولان صداوسیما در 
تعیین ساعت بازی ها نقش تعیین کننده ای 
دارند و کمیته مسابقات با هماهنگی رسانه 
ملی ساعت بازی ها را تعیین می کند. به  هر 
حال فوتبال بدون این که پول خود را برای 
حق پخش تلویزیونی از رسانه ملی بگیرد،  
تعامل خوبی با این ســازمان دارد و جالب 
اینجاست که امســال مدیران فدراسیون و 
سازمان لیگ حتی جلوی پوشش تصویری 
مسابقات از ســوی خبرنگاران رسانه های 
گروهی را هم گرفته اند و سختگیری زیادی 
به خاطر درخواست صداوسیما در این زمینه 
دارند. آنها در شرایطی که تلویزیون برای این 
همه برنامه فوتبالی که پخش می کند ریالی 
پرداختی ندارد ، به شکلی حیرت انگیز تحت  

تأثیر رسانه ملی هستند.

آیازمانمسابقاتلیگراصداوسیماتعیینمیکند؟
  سعید فتاحی در گفت وگو با »شهروند« دخالت صداوسیما در برنامه ریزی لیگ را رد می کند؛ اما شواهد چیز دیگری را نشان می دهد

 آقای شماره یک و بازهم اهانت
 این بار سنگین محروم می شود

دوبارهدستهگلبهآبدادیعلیبیرو؟

شهروند| چنــد روز بعد از دیدار حســاس تراکتور و 
پرسپولیس در هفته دوم لیگ برتر، انتشار فیلمی از علیرضا 
بیرانوند خطاب به هواداران حریف هنگام خروج از زمین، 
حاشیه های زیادی را به وجود آورد و با واکنش تبریزی ها 

مواجه شد. 
احتمال محرومیت سنگین بیرانوند

دروازه بان ملی پوش پرسپولیس هنگام خروج از زمین 
وقتی با شــعار هواداران تراکتور روبه رو می شود، حرکت 
عجیب و ناشایستی را مقابل آنها انجام می دهد. بیرانوند 
که تیمش در این بازی باخته بود و تحت فشار قرار داشت، 
حتی در طول مسابقه هم کمی عصبانی نشان داد. او در 
درگیری با مهاجم حریف و به خاطر زدن یک ضربه با سر 
با یک کارت زرد از ســوی داور مواجه شد. حالا احتمالا با 
واکنش کمیته انضباطی و کمیته اخلاق فدراسیون مواجه 
خواهد شد؛ اتفاقی که ممکن اســت برای او محرومیت 
سنگینی را در پی داشته باشد. از آنجایی که این دروازه بان 
3 جلسه محرومیت تعلیقی بابت درگیری با یک سرباز 
نیروی انتظامی در بازی پایانی لیگ هجدهم در شــهر 
جم در پرونده خود دارد، برخی گمانه زنی کردند که این 
محرومیت تعلیقی برای او به جریان می افتد و حتی امکان 
صدور رأی محرومیت جدید برای او هم هســت. جالب 
این که این اولین بازی بیرانوند در لیگ نوزدهم بود و او بار 
دیگر در بازگشت به میادین بعد از آن حرکت جنجالی در 
شهر جم نشان داد. بیرون از میدان حاشیه های بیشتری از 

داخل مستطیل سبز دارد. 
بیانیه باشگاه تراکتور: پیگیری می کنیم

بعد از انتشــار این فیلم از بیرانوند در ورزشگاه یادگار 
امام)ره( تبریز، باشگاه تراکتور در یک بیانیه به این اتفاق 
واکنش نشان داد:   »به دنبال انتشــار فیلمی از حرکت 
علیرضا بیرانوند خطاب به هواداران تراکتور در بازی هفته 
دوم معاونت حقوقی باشگاه تراکتور خبر از پیگیری این 
قضیه داد. معاونت حقوقی باشگاه از طریق کمیته انضباطی 
و کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال این حرکت غیرورزشی 
را پیگیری خواهد کرد و قطعا باشگاه به هیچ عنوان اجازه 
پایمال شــدن حق و حقوق هواداران پرشــور تراکتور را 
نخواهد داد.« احد شیخ لاری، سرپرست تراکتور هم به این 
مسأله واکنش نشان داده؛ اگرچه سعی کرده فضا را کمی 
آرام کند: »بنده در جلسه هماهنگی نیز اعلام کرده بودم 
که بازیکنان با رفتارشان باعث ناراحتی هواداران نشوند. 
آقای بیرانوند نیز بازیکن جوانی هست که به مرور زمان به 
اشتباهات خود پی خواهد برد، بنده از هواداران درخواست 

دارم که زیاد برای این بازیکن سخت نگیرند.«
پرسپولیس دنبال تبرئه گلر ملی پوش

جالب این که مدیرعامل پرسپولیس خیلی زود بیرانوند 
را به باشگاه فرا خواند و درباره اتفاقات رخ داده با دروازه بان 
سرخپوشــان جلســه ای را برگزار کرد. محمدحســن 
انصاری فرد بعد از جلســه با بیرانوند در محل باشگاه در 
این باره می گوید: »ویدیویی منتشــر شده و می خواهند 
بگویند علیرضا بیرانوند به تماشاگران توهین کرده است. 
این درحالی است که چه در  سال گذشته و چه برای این 
بازی با وجود بعضی مســائلی کــه نمی خواهیم به آنها 
اشــاره کنیم، بیرانوند هرگز موضعی نگرفت. در این باره 
با آقای بیرانوند هم صحبت کردم. او تأکید کرد هرگز به 
دنبال بی احترامی نبوده اســت. از حرکــت وی در تبریز 
سوء برداشت شده و خودش توضیح خواهد داد و مسائل 
را تشــریح خواهد کرد.« جالب اینجاست که در چنین 
روزی انصاری فرد از تلاش پرسپولیس برای تمدید قرارداد 
با بیرانوند هم صحبت کــرده و حتی بیرانوند با حضور در 
تمریــن اعلام کرده که قــراردادش را تا ســال 1402 با 

پرسپولیس تمدید کرده است.
او همچنین در واکنش به اتفاقات اخیر گفته اســت: 
»هجوم آورده اند کــه بیرانوند را محروم کنید. نباید زیاد 
بزرگش کنیم که شخصیت یک نفر را خرد کنیم و به من 
بی احترامی شــود. طرز فکر برخی است که  می خواهند 
با محروم کردن من در بازی های بزرگ تیم شــان نتیجه 
بگیرد. من با خنده می گویم نیازی نیســت که هجومی 
بیاورند تا من را محروم کنند اگر لازم باشد من می گویم 
مقابل فلان تیم بازی نمی کنم! اگر فکر می کنند که من 
بی احترامی کردم از آنها عذرخواهی می کنم و دستشان 

را هم می بوسم.«

هیجان انگیز

پایان سریال بازی تاج و تاخت برای سازندگان آن حاشیه های زیادی ایجاد کرد، چون طرفدارانش انتظار 
بیشتری از فصل های پایانی آن داشتند. حالا با گذشت چهارماه از پایان سریال، نویسندگان و کارگردان های آن 
سکوت خود را شکستند و به شوخی درباره لیوان قهوه  معروف در اپیزود »آخرین استارک ها« صحبت کردند. 
دیوید بنیاف یکی از نویسندگان سریال در مصاحبه با تلویزیون استار ژاپن گفت: »فکر می کنم هنگام بافت 
فرش ایرانی رسم بر این است که اشتباه کوچکی به جا بماند، زیرا معتقدند که تنها خداوند از اشتباه مبراست، 
بنابراین به گمانم اشــتباه به جا مانده  ما هم همین بود.« دن وایس، دیگر نویسنده سریال هم اضافه کرد: »به 

همین علت بود که لیوان قهوه را آن جا قرار دادم. آگاهانه، بدین وسیله نقصان خود را اعام داشته ایم.«

بازیتاجو
تختیایک
تختهفرش
ایرانی

پیروز قربانی: »پیش 
از این درباره مشکلات 
باشــگاه  مدیریتــی 
استقلال صحبت کرده 
بودم. این بــار کاری به 
مدیریت باشــگاه ندارم و مقصر هر طرف 
باشد، دود اختلافات به چشــم هواداران 
اســتقلال می رود. امیــدوارم زودتر این 
مســائل را حل کنند. این مسائل روی تیم 
تأثیر می گــذارد و مــردم همــه چیز را 
می داننــد. یکســری اما، خودشــان را به 
ندانســتن زده و فکر می کنند فقط دنبال 
انتقادکردن هستیم. شاید استراماچونی از 
این شرایطی که وجود دارد، سوءاستفاده 
می کند، اما هر چه هست، دودش به چشم 
هواداران می رود. بحث عدم نتیجه گیری 
یک تیم فقط مســأله فنی نیست و مسائل 

دیگر هم تاثیرگذار است.«

»ما  بگوویچ:  وینکو 
نیســتیم.  نگــران 
استقلال هم فقط یک 
امتیاز گرفته اســت و 
این دلیل نمی شود که 
در مــورد آنها قضاوتی زودهنگام داشــته 
باشــیم. فقط دوهفته از لیگ برتر سپری 
شده اســت و تیم ها نیاز به زمان دارند تا 
شکل واقعی شان را نشان دهند. تیم ما هم 
به مرور زمان شــرایط خوبی پیدا خواهد 
کرد. اکثــر بازیکنان بعــد از پایان دوران 
فوتبال شــان علاقه به مربیگــری دارند. 
جباری پیشــینه مثبتــی دارد و در زمان 
بازیگری از لحاظ فنــی و اخلاقی بازیکن 
شایســته ای بــود. جبــاری می تواند به 
گل گهر کمک کند و اگر اتفاق خاصی رخ 
ندهد،  زمینه این همــکاری مهیا خواهد 

شد.«
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در هر اتاقی ، محل های امن را 
مشخص کنید  ) مثلاً زیر یک 

میز محکم یا کنار ستون ها یا 
دیوارهای مجاور آنها(. 

ســعید فتاحی، رئیس کمیته مســابقات سازمان لیگ 
در گفت وگو با »شــهروند« هر گونه دخالت صداوسیما در 
برنامه ریزی مســابقات را رد می کند. او می گوید: »این که 
ساعت بازی ها پراکنده باشــد،  به خاطر مباحث فرهنگی،  
شرعی ، امنیتی و دمای هوا و امکانات شهرها و... همه ساله 

وجود داشته و چیز جدیدی نیست. برنامه ریزی مسابقات 
در ایران کار خیلی راحتی نیست و موارد و نکات زیادی باید 
در آن لحاظ شود که معمولا کسی به آنها توجه نمی کند.« 
فتاحی درباره دخالت صداوســیما هم می گوید: »ما سعی 
می کنیم با صداوسیما تعامل داشــته باشیم؛ به  هر حال ما 
قرارداد تبلیغات محیطی داریم و هر چه مسابقات بیشتری 
پخش شــود، به نفع فوتبال است. البته هیچ گونه دخالت و 

فشاری روی ما وجود نداشته و ندارد و نخواهد داشت. برای 
بعضی مسابقات خاص و شــرایط ویژه مثل مناسبت ها و... 
این اتفاق می افتد که مدیران صداوسیما برای تعیین ساعت 
پخش سفارشی به ما داشته باشند ولی باز هم تصمیم نهایی 
را سازمان لیگ می گیرد. تعداد چنین اتفاقی در طول یک 
فصل به تعداد انگشتان دو دست هم  در بین این همه مسابقه 

نمی رسد«.

فتاحی:صداوسیما
دخالتیدرزمانبازیهاندارد

محسنچاوشینمیداندباخودشچندچنداست
علی قربان محمدی| این یادداشت را نوشــتم تا از خواننده اي که 
در سکوت کامل خبري به ناگهان ادعا کرد که 32 نفر را از اعدام نجات 
داده، تشــکر کنم.قطعا اجر این عمل شــما نزد خدا محفوظ است، اما 
کاش تعدادشان را نمي شمردید و به دوست نزدیک خبرنگارتان اعام 
نمي کردید، تا باز هم در ســکوت کامل خبري بمانید، چراکه غیر از آن 
دو نفري که به یمن صفحات اجتماعي و طرفداران تان برایشــان پول 
جمع شد، کسي از وجود آن 30 نفر که معلوم نیست کي هستند و چطور 
نجات شان دادید، خبر نداشت و ندارد، فارغ از این که تیتر نجات جان 32 
اعدامي توسط شما با متن خبر که مي خواهید در سکوت خبري بمانید، 
مغایرت دارد، اما در همه جاي دنیا از شــهرت سلبریتي ها براي انجام 
امور خیریه استفاده مي شود، این کار برخاف گذشته که مثا تختي از 
چهارراه ولیعصر تا بویین زهرا پیاده مي رفت و سینه به سینه آدم ها پول 
جمع مي کرد و چند شــبانه روز نمي خوابید، ساده تر شده و با گذاشتن 
یک پیغــام روي صفحات اجتماعي اداي دین مي شــود، اگرچه هنوز 
هم علي دایي با همان مرام پهلواني تختي، ماه ها کنار افراد آسیب دیده 
زلزله مي ایســتد و تا کار را به سرانجام نرساند، کنار نمي کشد. در جاي 
درست که کمک مي خواهد، اتفاقا کار رسانه اي هم مي کند و ابایي ندارد 
که بگوید قصدش چیست و هرجا که باید حساب وکتاب هایش را شفاف 
بیان مي  کند .خداي نکرده منظورم این نیســت که چرا براي این کار 
خیرتان عرق نریختید، نه اصا! دم شما هم به قول دوست خبرنگارتان 
گرم، چون هر وقت احســاس خطر مي کنیدبرای نهادها سفارشي کار 
مي کنید و پول هاي کان مي گیرید و هر وقت میل تان کشید مردمي 
مي شــوید و براي محرومیت خطه اي فغان ســر مي دهید. کاش به ما 
بگویید با خودتان چند چندید!مگر ســازوکار زندگي و تفکر و منش و 
رفتار یک خواننده اجتماعي نباید با هم هماهنگ باشد، پس چطور است 
که شما هم دردمندید، هم بهره مند! هم کار سفارشي مي کنید و  هم از 
ظلم و ســتم روا رفته بر خوزستان  مي گویید.  باز هم دم شما گرم که از 
این همه اعتمادي که به شما شــده و از این همه اعتباري که در اختیار 
شما قرار گرفته، پســتي از صفحه اجتماعي تان را به نجات چند جوان 
اعدامي اختصاص دادید، اما با این که خواستید در سکوت خبري بمانید، 
خواهشمندیم از سرنوشت 30 نفر دیگر و این که چطور نجات بخش شان 
شدید، اطاعاتي به دوستان خبرنگارتان بدهید، اگر کار خیر رسانه اي 

شد، اشکالي ندارد، شما شفاف سازي کنید تا ابهامات از بین برود.

دو  یادداشت درباره رویکرد اجتماعی محسن چاوشی؛ آیا او یک هنرمند متعهد است یا فقط شوآف می دهد؟

نهفرشتهام،نهشیطان
مریم نراقی
دبیر سرویس فرهنگی

ســلبریتی که باشــی، ناخودآگاه تاثیرگذاری ات بیش از 
دیگران است و صدایت بیشتر شنیده می شود. اساسا این 
از کارکردهای سلبریتی بودن است، از قدیم بوده و احتمالا 
بعدها هم ادامه خواهد داشت. دقیقا به همین خاطر است 
که دولت ها و حکومت ها در موارد حساس سراغ سلبریتی ها 
می روند و از محبوبیت شان استفاده می کنند تا صدای شان 
به گوش دیگران برسد. اینها تعاریف پیش پاافتاده ای است 

اما مرور آن برای ادامه این یادداشت مفید است. 
محســن چاوشــی چند محکوم به اعدام را نجات داده 
اســت. چقدر اهمیت دارد که 2نفر باشند یا 32نفر. مهم 
این است که یک خواننده در کنار فعالیت های هنری اش 
دغدغه اجتماعی هم دارد. محسن چاوشی حدود دودهه 
است که می خواند. چاوشی خواننده ای اجتماعی محسوب 
می شــود و این را می شــود از مضمون ترانه هایش اثبات 
کرد. آن جا که مردمان خوزســتان از گردوخاک هوا نفس 
نمی کشند، چاوشــی ترانه ای می خواند برای خوزستان. 
برای جنگ می خواند که خاطرات جوانی اش را در برگرفته 
اســت. از مولانا می خواند تا طرفداران کم سن و سالش به 
واسطه خواننده محبوب شان با مولانا عجین شوند و شاید 
در مباحث فلسفی اش تعمق کنند. اینها همه نشانه های 

هنرمندی است که دغدغه اجتماعی دارد. 
او بی شک یکی از محبوب ترین خواننده های تاریخ معاصر 
است،  از شمار بی شمار طرفدارانش آمار دقیقی در دسترس 
نیست. بارزترین ویژگی چاوشــی از منظر مخاطب اهل 

شونبودنش است. 
عجیب نیســت خواننده ای با این همه محبوبیت بعد 
از دودهه فعالیت هنوز کنســرتی برگزار نکرده؟ ماجرای 
کنســرت برگزارنکردن محســن چاوشــی کم کم دارد 
خطرناک می شــود. معلوم نیســت اگر روزی تصمیم به 

برگزاری کنســرت بگیرد، ســالنی وجود دارد که بتواند 
جوابگوی طرفدارانش باشد؟ شــاید آن روز مجبور شویم 
به اســتادیوم آزادی فکر کنیــم. برخی دربــاره چرایی 
برگزارنکردن کنسرت از ســوی چاوشی می گویند چون 
صدایش با دستگاه این گونه اســت ترجیح می دهد زنده 
نخواند. به فرض محال که چنین باشد، کاش این تفکر از 
ســوی دیگر خواننده های فالش خوان هم وجود داشت، 
آن وقت شاید تا این اندازه در کنسرت ها صداهای نخراشیده 

و فالش نمی شنیدیم. 
اما چاوشی اهل شو نیســت. شوآف کردن تعاریفی دارد 
و لزوما بار منفی نــدارد،  اتفاقا در موارد اجتماعی و ترغیب 
جامعه برای انجام یک اتفاق مثبت، لازم و ضروری است. 
لطفا صفحه گوگل خود را باز کنید و نام محسن چاوشی 
را سرچ کنید، چند فریم عکس از او پیدا می کنید؟ حالا نام 
فان بازیگر فرعی فان سریال را که فقط در یک سکانس از 

جلوی دوربین رد شده را سرچ کنید!
چاوشی اهل شو نیست چون فارغ از این که دو اعدامی را 
نجات داده باشد یا سی ودو اعدامی را می توانست در انواع و 
اقسام ژست های مختلف با خاندان اعدامی مورد نظر عکس 
بیندازد و منتشر کند. اتفاقی که به کرات از سوی سلبریتی ها 
مشاهده می شود در یک چشم به هم زدن صفحات مجازی 

و رسانه ها پر می شود از عکس های گوناگون سلبریتی 
مذکور با خانواده شــخص مورد نظر. او در صفحه 

مجازی اش اعام کرده می خواهد چنین اقدامی 
را انجام دهد و آنها که دوســت  داشتند با او 

همراه شدند همین و بس. 
قاعدتا با وجود تکنولوژی های جدید 
قرار نیســت هنرمندان امروزه هم به 
شــیوه نیم قرن پیش تا بویین زهرا 
بروند تا کار خیری صورت بپذیرد؛ 
کما این که آن زمــان هم انجام 
این اعمال نیکوکاری در ملأعام 
صــورت گرفته که امــروزه ما 

از آن با خبریم فقط تفاوتش این اســت که ابزار خبری در 
عصرهای مختلف متفاوت است. 

و نکته آخر این که قرار نیســت اگر ما بــا ایدئولوژی یا 
جناح بندی های سیاسی  هنرمندی مخالفیم، انسانیت و 
نیکوکاری اش را زیر سوال ببریم. هر انسانی با هر اعتقاد و 
گرایشی می تواند دغدغه اجتماعی داشته باشد و کار خیر 
کند. هر هنرمندی هم محق است با هر سازمان و ارگانی کار 
کند اما اعدامی نجات دهد یا به زلزله زدگان و در راه ماندگان 

یاری رساند.

کاشبقیههممثلچاوشیمعرفتداشتند


